
 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 18. august 2016 stillet følgende 

spørgsmål nr. 837 (Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares.  

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Liselott Blixt (DF). 

 

Spørgsmål nr. 837:  

”Vil ministeren oplyse, hvis ansvar det er, når man sederer patienterne i Region 

Sjælland pga. travlhed, er det med en lægelig anvisning? Der henvises til artiklen ”Pa-

tienter fik skruet op for beroligende medicin på grund af travlhed”, der blev bragt på 

dr.dk/nyheder/regionale/sjaelland den 18. august 2016.” 

 

Svar: 

Til brug for min besvarelse af spørgsmålet har ministeriet anmodet om bidrag fra Sty-

relsen for Patientsikkerhed, som oplyser følgende: 

 
”Styrelsen for Patientsikkerhed skal oplyse, at personer, der ikke har autorisation som 
læge, ikke selvstændigt må iværksætte fuldstændig eller lokal bedøvelse og behandle 
med receptpligtige lægemidler, jf. autorisationsloven § 74, stk. 2. En læge er ansvarlig 
for sine medicinordinationer, herunder indikationen for behandlingen. 
 
En læge kan dog delegere opgaver inden for sit forbeholdte virksomhedsområde til 
både autoriserede sundhedspersoner og andre personer uanset uddannelse og bag-
grund. Ved delegation skal den autoriserede sundhedsperson udvise omhu og samvit-
tighedsfuldhed ved udvælgelse og instruktion af og ved tilsyn med den person, som 
opgaven er delegeret til. 
 
På sygehusafdelinger kan der gives rammedelegation til behandling af den enkelte 
patient. Den lægelige ledelse kan således i forhold til nogle velbeskrevne sygdom-
me/tilstande i en skriftlig instruks delegere til eksempelvis plejepersonalet at udføre 
bestemte former for forbeholdt virksomhed, herunder medicinering, og vurdere be-
hovet for behandling. Den lægelige ledelse har i så fald ansvaret for, at det af en in-
struks fremgår, at behandlingen skal udføres efter en nærmere fastsat instruks (”ef-
ter skema”). Der skal fra lægelig side tages stilling til hver enkelt patient og sikres, at 
ordinationen er indført i patientens journal.  
 
I forbindelse med rammedelegation af forbeholdt virksomhed som medicinering er 
det den lægelige ledelses ansvar at sikre, at der er tilstrækkelige instrukser, og at per-
sonalet er kvalificeret til at udføre opgaverne, samt at føre relevant tilsyn hermed. 
 
Hvis personer, eksempelvis sygeplejersker, via en rammedelegation har fået delege-
ret en forbeholdt opgave, følger den givne instruktion, vil ansvaret for udførelsen af 
opgaven være den lægelige ledelses. Hvis personen ikke følger den givne instruktion, 
vil pågældende selv have ansvaret for opgavens udførelse. 
 
Styrelsen for Patientsikkerhed er derudover af den opfattelse, at den enkelte syge-
husledelse som led i sit driftsansvar er selvstændigt forpligtet til at organisere sig, så 
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Side 2 

det sundhedsfaglige personale er i stand til at overholde sine lovmæssige pligter, 
herunder pligten til at udvise omhu og samvittighedsfuldhed.” 

 

Jeg kan henholde mig til oplysningerne fra Styrelsen for Patientsikkerhed.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Sophie Løhde      /      Annemette Juul 

 


